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 تفاوت‌های 
رفتاری، گفتاری 
و منشی از‌جمله 

خصیصه‌هایی 
است که از 

هر فرد به فرد 
دیگر، با توجه 

به اصالت 
خانوادگی، 
نوع تربیت 
و موقعیت 
اجتماعی و 

فرهنگی متغیر 
است. به 

همین دلیل، 
همۀ افراد در 

برخوردهای 
خانوادگی و 

اجتماعی ممکن 
است با افرادی 
مواجه شوند که 
رفتار و کلامشان 
چندان مطابق با 

میل و چارچوب 
آن‌ها نباشد

اختلافات زوجین بر سر رفت و آمد با خویشاوندان 

دور و نزدیک، یکی از مســائل شــایع و نسبتاً طبیعی 

در زندگــی زناشــویی اســت و کم‌وبیش در بســیاری 

در  افــراد  برخــی  دارد.  وجــود  هــم  خانواده‌هــا  از 

خانواده‌هایــی رشــد یافته‌اند کــه معمولاً بــا دیگران 

رفت‌و‌آمــدی ندارنــد یا بنابــر دلایلی چــون کم بودن 

فامیل، به معاشرت عادت نکرده‌اند؛ اما بعد از ازدواج 

مجبور به مهمانی دادن و مهمانی رفتن 

می‌شــوند و ایــن همــان نقطــۀ 

موجــب  کــه  اســت  اختلافــی 

مشــاجره‌های متعدد و حتی 

می‌شــود.  زوج  جدایــی  گاه 

ریشۀ این مشکل کجاست؟

از  یکــی  بســیار،  مــوارد  در 

بــه  زیــاد  وابســتگی  زوجیــن 

و  می‌دهــد  نشــان  خــود  خانــوادۀ 

دیدارهــای مکــرر، غیرضــروری و بدون 

برنامۀ او باعث می‌شــود تا همســرش 

زبان به اعتراض بگشاید و با سرسختی 

زیــاد، مانــع از رفت‌وآمد او بــا خانوادۀ 

پدری‌اش شود. بسیاری از زوجینی که 

از این الگوی رفت‌وآمد تبعیت می‌کنند، 

با وجود اینکه در زندگی شخصی‌شــان 

مشــکلات فــراوان دارند که حل نشــده 

باقــی مانده اســت؛ درگیری با مشــکلات 

خانــوادۀ پدری‌شــان را بر حل مشــکلات 

زندگــی زناشــویی خود ترجیــح می‌دهند. 

همســران  شــرایطی،  چنیــن  در 

منــزل  در  راحتــی  احســاس 

از  ندارنــد.  هــم  خودشــان 

آنجــا که حضــور دائمی عضو 

میهمان موجب می‌شود که او 

ناخواسته در جریان بسیاری 

از مســائل خصوصی، یا حتی 

اختلافات آن‌ها قــرار بگیرد، در 

نتیجه مرد یا زن به‌طورکلی امنیت 

خود را از دســت می‌دهد و به‌زودی دچار 

خستگی روانی می‌شود. 

عــده‌ای از زوجیــن در محیــط منــزل نیز دســت از 

وابستگی‌شــان بــه خانــواده برنمی‌دارنــد و حتی در 

 دکتر نسرین بنکداری
روان‌شناس و مشاور خانواده

طلاق به دلیل
رفــــــــــــت و آمد با 

خویشاوندان
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برخی زوجین، 
مایل‌اند مسیر 
دنیای متأهلی 
را مانند دوران 
مجردی طی 
کنند، کاری عبث 
که نتیجه‌ای جز 
اختلاف نخواهد 
داشت. در 
چنین شرایطی، 
بهتر است تا 
دیر نشده 
فکری برای این 
موضوع کرده، 
طی گفت‌وگویی 
صمیمانه با 
همسر، میزان 
علاقه‌مندی‌ به 
رفت و آمدهای 
خانوادگی و 
معاشرت با 
دوستان، چرایی 
و چگونگی آن 
را مورد توجه 
قرار دهند و با 
توجه به شرایط 
زندگی‌شان، 
برای آن 
برنامه‌ریزی کنند

زمان حضور همســر در منزل هم مشغول مکالمات 

تلفنــی طولانی‌مدت‌انــد. به‌یقیــن موضــوع صحبت 

نمی‌توانــد چیزی جــز بازگو کــردن مســائل روزمره 

باشــد و همیــن امر باعث می‌شــود پــای دیگران به 

حریم خصوصی زندگی باز شــود و همســر فرد فکر  

کند در تصمیم‌گیری‌های زندگی مشترکش ردپایی از 

افکار خانوادۀ همســرش وجود دارد. طبیعی اســت 

که تکرار چنین اتفاقاتی در طول زمان، به شکل‌گیری 

بدبینــی در یکی از زوجین نســبت به خانوادۀ طرف 

مقابل منجر شود.

 در تعدادی از خانواده‌ها معمولاً یک داماد، عروس 

یــا خواهر و برادر وجود دارد کــه از ابعاد مختلف بر 

دیگر اعضای آن خانــواده برتری دارد و مورد تعریف 

و تمجید خانواده است. به‌طور مثال یکی از دامادها 

تحصیل‌کــرده و مرفــه اســت و دیگــری از موقعیــت 

اجتماعی، شغلی و مالی پایین‌تر برخوردار است. در 

چنیــن مواردی فردی که در ابعــاد مختلف از جایگاه 

پایین‌تر برخوردار اســت، چه به‌صــورت واقعی و چه 

در عالم پنداشــت‌ها و برداشــت‌های خود، احساس 

حقــارت یا حســادت می‌کند و علاقه‌ای بــه تعامل با 

اعضــای خانــوادۀ همســرش نــدارد؛ زیرا احســاس 

می‌کند کــه اطرافیان بین او و دیگــری تبعیض قائل 

می‌شوند.

 همچنین خودشــیفتگی و زخــم زبان‌های اعضای 

خانوادۀ همســر، حضور عضوی در خانوادۀ همسر 

که ویژگی‌های اخلاقی مناسب ندارد و یکی از زوجین 

نگران اســت مبادا همســرش از آن فــرد تأثیر منفی 

بپذیــرد، دخالــت خانواده‌هــا در مســائل اقتصادی 

زوجیــن و تربیــت فرزنــدان آن‌هــا و ... همــه و همه 

موجب می‌شــود تا زوجین نه‌تنها شخصاً از خانوادۀ 

همسرشــان فاصلــه بگیرنــد؛ بلکــه مانــع از ارتبــاط 

همســر با خانواده‌اش نیز بشوند. در همین ارتباط 

دو مورد از مراجعینی که کارشان به طلاق انجامیده 

و به مرکز مشاورۀ خانواده مراجعه کرده‌اند، بررسی 

می‌گردد.

مــورد 1: مراجــع خانمــی 38 ســاله بــا تحصیــات 

کارشناسی، خانه‌دار و دارای یک پسر یک‌ساله است. 

وی 6 ســال اســت که ازدواج کرده و پس از بارها قهر 

و ترک منزل، این بــار با تصمیم قطعی برای جدایی، 

توســط دادگاه خانــواده بــرای آخریــن بار بــه مرکز 

مشــاوره ارجــاع داده شــده اســت. وی علــت اصلی 

تقاضــای طلاق خــود را علاقۀ افراطی همســرش به 

خانوادۀ پدری و اقوام خود می‌داند. خانوادۀ مرد در 

یکی از شهرستان‌های کشور زندگی می‌کنند و بسیار 

پــر رفت و آمــد می‌باشــند. آن‌هــا به‌طور مــداوم با 

خویشــاوندان خود در جمع‌های خانوادگی حاضرند 

و حتی اقوام دور نیز از این امر مســتثنی نیســتند. 

از طــرف دیگر، خانوادۀ مراجع، کم‌جمعیت و بســته 

بوده، کمترین معاشــرت را حتی با اقوام نزدیک خود 

دارند.

 در ابتدای آشنایی این زوج، مراجع عدم تمایل خود 

را نسبت به رفت و آمد زیاد با اقوام مطرح کرده ولی 

با اصرار همســرش مجبور بوده است که چند بار در 

ســال به شهرستان خانوادۀ همســرش برود و چند 

روزی را در مهمانی‌های پی در پی بگذراند و به همین 

صورت خود نیز میزبان مهمان‌های زیاد باشد؛ حال 

آنکه خودش تنها با پدر، مادر، خواهر و برادرش رفت 

و آمد داشــته اســت. این خانم به شــدت با این امر 

مخالــف بــوده، از نظر منطقی دلیلی بــرای این همه 

رفــت و آمد نمی‌بینــد. در طی این 6 ســال، این زوج 

پیوسته بر سر مسئلۀ فوق بحث و مشاجره داشته 

و رفته‌رفته از یکدیگر دلســرد شــده‌اند. حتی وجود 

فرزند خردسالشان نتوانسته گرمی را به روابط آن‌ها 

باز گرداند.

مــورد 2: در ایــن مورد بــا خانمی 32 ســاله، دارای 

مــدرک کارشناســی ارشــد و کارمند ســروکار داریم. 

ایشــان نیز بــا موضوع مشــابه مورد قبلــی روبه‌رو 

بــوده و بســیار عجولانه و تنها بعد از دو ســال که از 

ازدواجش گذشــته طــاق گرفته اســت. اکنون که 3 

ســال از طلاقش می‌گذرد، به شــدت پشــیمان بوده 

و به دنبال کمک برای برگشــتن به زندگی با همســر 

ســابقش به مرکــز مشــاورۀ خانــواده مراجعه کرده 

اســت. البته مورد ایشــان کمی متفاوت بوده، رفت و 

آمد با دوســتان را نیز در بر می‌گیرد. همســر ایشان 

تمایل زیاد داشته که به همراه همسرش با دوستان 

متأهــل خود رفــت و آمد کنــد و گاهی به ســفرهای 

دســته‌جمعی برونــد. از همــان ابتدا مراجــع با این 

امــر مخالفت کرده و در بســیاری از مــوارد باعث بر 

هم زدن برنامه‌ریزی‌های دیگر زوجین شــده اســت، 

به‌طوری‌که در طی دو ســال زندگی مشــترک، تقریباً 

رابطۀ همســر با همۀ دوســتانش قطع شــده و این 

موضــوع زمینــه را برای نارضایتی و بحــث و درگیری 
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گاهی لازم 
است زوجین 

در نوع و نحوۀ 
ارتباط خود با 
خویشاوندان 

و دوستان 
تجدید‌نظر 

کنند؛ زیرا در 
موارد بسیار 

رعایت نکردن 
حریم شخصی 

می‌تواند 
زندگی زوج 

را با مصائب 
چندی مواجه 

کند. بی‌توجهی 
به این امر 

درنهایت به 
دخالت و 

کنجکاوی‌هایی 
می‌رسد 

که معمولًا 
راهکارهایی 

شخصی هم به 
دنبال خواهد 
داشت و این 
همان عاملی 

است که موجب 
بروز اختلاف 

و کینۀ زوجین 
نسبت به هم و 

اطرافیانشان 
می‌شود

زوج فراهم کرده است.

 در طی چند جلســه مشاوره و بررسی علل طلاق، 

خــود مراجــع اذعــان دارد کــه همســرش مشــکلی 

نداشته، مسئولیت‌پذیر و منطقی بوده است و خود 

او به دلایل واهی و حتی تنبلی و کم‌حوصلگی، زندگی 

خوب خود را از دست داده است.

راهکارهایی برای کاهش مشــکلات در رفت و آمد با 

خویشاوندان و دوستان

 برخــی زوجیــن، مایل‌اند مســیر دنیــای متأهلی 

را ماننــد دوران مجــردی طــی کننــد، کاری عبــث که 

نتیجــه‌ای جــز اختــاف نخواهــد داشــت. در چنین 

شــرایطی، بهتر اســت تا دیر نشــده فکری برای این 

موضوع کرده، طی گفت‌وگویی صمیمانه با همســر، 

میــزان علاقه‌مندی‌ بــه رفت و آمدهــای خانوادگی و 

معاشــرت با دوســتان، چرایی و چگونگی آن را مورد 

توجــه قرار دهند و با توجه به شــرایط زندگی‌شــان، 

بــرای آن برنامه‌ریــزی کننــد و بــا تنظیم قــراردادی 

دونفره، بــرای اجرای آن، تمامی تلاش‌شــان را به کار 

گیرند.

 گاهــی لازم اســت زوجیــن در نوع و نحــوۀ ارتباط 

خــود با خویشــاوندان و دوســتان تجدید‌نظر کنند؛ 

زیــرا در موارد بســیار رعایت نکردن حریم شــخصی 

می‌توانــد زندگــی زوج را بــا مصائــب چنــدی مواجه 

کنــد. بی‌توجهــی بــه این امــر درنهایت بــه دخالت و 

کنجکاوی‌هایــی می‌رســد کــه معمــولاً راهکارهایــی 

شــخصی هم به دنبــال خواهد داشــت و این همان 

عاملی اســت که موجب بروز اختلاف و کینۀ زوجین 

نســبت به هم و اطرافیانشان می‌شود. زوجین باید 

به دنبال کســب اعتماد و امنیت یکدیگر باشــند، نه 

آنکه همدیگر را نســبت به این مهم نگران و حساس 

کنند.

 اگــر چــه نمی‌توان منکــر برخی رفتارهــای ناپختۀ 

اطرافیان نســبت به زوجین شــد؛ اما بــه یقین ترک 

معاشــرت هم چارۀ کار نیســت. از سوی دیگر، گاهی 

احســاس حســادت و حقارت باعث می‌شود که فرد 

مبتلا به آن در تفســیر رفتار‌ها و گفته‌های اطرافیان 

دچار سوء‌تفاهم شده، برداشت‌های شخصی، که گاه 

کاملًا برخاسته از آن احساس ضعف است، به گونه‌ای 

کاملًا اغراق شــده نمایان شــود. علت هر چه باشد، 

این زن و شوهرند که باید برای رهایی و خلاصی خود 

کاری کننــد. بهتر اســت خــود را آن‌گونه که هســتند 

بپذیرند و برای بروز توانایی‌ها و اســتعدادهای خود 

تلاش کنند؛ زیرا همۀ انســان‌ها دارای نقاط قوتی‌اند 

که بــا شناســایی آن‌هــا می‌توانند مســیر دیگری از 

ارتباط با خویشاوندان و آشنایان را تجربه کنند.

 تفاوت‌هــای رفتــاری، گفتــاری و منشــی از‌جملــه 

خصیصه‌هایــی اســت که از هــر فرد به فــرد دیگر، با 

توجه بــه اصالت خانوادگی، نــوع تربیت و موقعیت 

اجتماعی و فرهنگی متغیر اســت. بــه همین دلیل، 

همــۀ افــراد در برخوردهــای خانوادگــی و اجتماعی 

ممکــن اســت بــا افــرادی مواجه شــوند کــه رفتار و 

کلامشــان چندان مطابــق با میــل و چارچوب آن‌ها 

نباشــد. حــال اگــر این مســئله در خانوادۀ همســر 

گونــه‌ای  بــه  همســران،  از  عــده‌ای  بیفتــد،  اتفــاق 

ناشایســت وارد میدان عمل می‌شــوند؛ مثلًا ممکن 

اســت از موضع برتری خود بــا آن مقابله کنند یا این 

مشــکل را همچون پتکی، دائم بر ســر همسرشــان 

فرود آورند؛ اگر چه می‌توان به گونه‌ای کاملًا مدبرانه 

هــم ایــن مســئله را مورد توجــه قــرار داد. بی‌تردید 

شایسته نیست همسران تاوان اشتباهات اطرافیان 

را بدهند.

 در خاتمــه متذکــر می‌گــردد همیشــه ایــن طور 

نیســت کــه همســران صرفــاً بــه دلیــل رفتارهــای 

نادرست اطرافیان با آن‌ها قطع رابطه کنند؛ در واقع 

گاهی اوقات مشــکل از خود آن‌هاست. حتی ممکن 

اســت اطرافیــان خیلی به آنــان محبت کننــد؛ ولی 

چون آن‌ها به‌طورکلی افرادی منزوی و گوشــه‌گیرند 

بــاز هم از داشــتن روابــط اجتناب ورزنــد. برای پی 

بــردن به ایــن موضوع باید بررســی کرد کــه آیا فرد 

بــرای ارتباط داشــتن با دیگران از جملــه خانواده و 

دوســتان خود نیز بی‌انگیزه است یا فقط برای رفت 

و آمــد با خانوادۀ همســرش مشــکل دارد. اگر این 

مشــکل در دیگر ارتباط‌ها هم دیده می‌شــود، لزوم 

بهره‌گیــری از مشــاورۀ حضــوری لازم اســت. گاهی 

اوقــات نیــز بــرآورده نشــدن برخی توقعــات باعث 

ایجــاد دلخــوری و قطع رابطــه می‌شــود. به‌عنوان 

مثــال ممکن اســت فــردی توقــع حمایــت مالی از 

خانوادۀ همســرش داشته باشد. در چنین مواردی 

نیز می‌توان با گفت‌وگو این اختلاف و ســوءتفاهم را 

حل و فصل کرد. در کل بهتر است دلایل عدم تمایل 

به رفت و آمد با اطرافیان توسط زوجین بازگو شود 

و مورد بررسی قرار گیرد. 
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